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Consell de Barri de Provençals del Poblenou 

Assumpte Resum d’acords 
Lloc Centre d'Innovació Urbana Ca l'Alier (Pere IV, 362) 
Data i hora Dimarts 5 de desembre de 2023, de 18 a 19.30 h 

Persones assistents 
 David Escudé Rodríguez, regidor del Districte i president del Consell de Barri 
 Inmaculada Bajo de la Fuente, consellera de Barri 
 César Ochoa Díez, conseller del GMD BeC 
 Albert Ricart Masclans, conseller del GMD JxC 
 Joan C. Canela Casasampera, conseller del GMD ERC 
 Antonio González Torner, conseller del GMD PP 
 Josep García Puga, gerent del Districte de Sant Martí 
 Carme Herrero, coordinadora territorial de la Dir. Serv. Persones i Territori 
 Vanessa Garcia, tècnica de barri i secretària del Consell 

Entitats i equipaments 
 Assoc. de Veïnat Paraguai-Perú 
 Assoc. de Veïnat Gran Via-Espronceda-Perú 
 Taula Eix Pere IV 
 AFA de l’escola Brasil 
 Assoc. de Veïnat Provençals Mar 
 Plataforma Ni una plaza menos 
 Agrupació per la Protecció del Patrimoni-APROPAT 

Ordre del dia 
1. Renovació de la Vicepresidència i de la Comissió de Seguiment del Consell de Barri. 
2. Calendari de reunions sobre mobilitat als carrers Perú i Paraguai. 
3. Font ornamental de la plaça d'Espronceda. 
4. Transformació de l'av. Diagonal i de la pl. de les Glòries Catalanes. 
5. Temes pendents del darrer Consell de Barri. 
6. Torn obert de paraules. 

El regidor Escudé obre el Consell de Barri i presenta a Inmaculada Bajo, la nova consellera 
de barri de Provençals del Poblenou i a Josep Garcia Puga, gerent del Districte. 

1. Renovació de la Vicepresidència i de la Comissió de Seguiment del Consell de 
Barri. 
Inmaculada Bajo, consellera del barri, presenta el procediment d’elecció i guia per a la 
presentació de candidatures a la Comissió de Seguiment, òrgan que es reuneix abans de la 
celebració del Consell per acordar l’ordre del dia, i a la Vicepresidència del Consell de Barri. 
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Explica el procediment i les funcions seguint la presentació (vegeu l’annex 1). Destaca que la 
vicepresidència l’hauria d’ocupar algú que sigui actiu en el teixit associatiu del barri. En el cas 
que hi hagi més d’una candidatura es farà una votació al proper Consell de Barri. 
No hi ha preguntes ciutadanes. 

2. Calendari de reunions sobre mobilitat als carrers Perú i Paraguai. 
El gerent del Districte explica el moment en què es troba el calendari de reunions sobre 
mobilitat i estacionament del carrer Perú i del carrer Paraguai. 
Informa que s’està treballant amb el conjunt d’AFA’s dels centres escolars del carrer Perú i 
amb la Plataforma “Ni una Plaza Menos” per a la nova estructuració de l’estacionament i la 
mobilitat d’ambdós carrers. S’han mantingut reunions entre el Districte Sant Martí, 
l’arquitecte en cap del projecte i persones representants de les AFA’S i de la Plataforma. A 
hores d’ara, amb la Plataforma s’han fet 2 reunions (el 20 de juliol i el 22 de setembre), que 
reivindica que no es retiri cap plaça d’estacionament. Amb les AFA’S del carrer Perú s’ha 
mantingut una reunió el 30 d’octubre, i demanen que es mantingui el projecte “Protegim les 
escoles” tal qual estava dissenyat. 
El gerent informa que actualment l’oficina de l’Arquitecte en cap, amb totes les posicions 
damunt de la taula, està definint una nova proposta després d’haver definit una proposta 
d’estacionament flexible davant de les escoles (a l’hora de l’entrada, en l’horari escolar i a 
l’hora de la sortida) on no podia estacionar el veïnat en aquestes franges horàries encara 
que fora d’aquest horari estaria permès que no ha estat acceptada ni per la plataforma ni 
per les AFAS del carrer Perú. La nova proposta tindrà en compte, de manera global, 
l’estacionament i la mobilitat de tot el carrer Perú i els entorns així com el carrer Pere IV. Un 
cop es tingui la nova proposta de l’oficina de l’Arquitecte en cap, es convocaran reunions 
amb la Plataforma “Ni una plaza Menos” i amb les AFAS del carrer Perú. 
Pregunta. La Sra. Vanessa Zambrano, de l’AFA de l’escola Brasil, manifesta que no estan 
demanant que es retirin totes les places d’estacionament. El que demanen és facilitar 
l’estacionament a les portes de les escoles en els moments d’entrada i sortida dels infants 
per tal que després siguin d’ús del veïnat. 
Pregunta. El Sr. Antonio Labrador Barbero, de la plataforma Ni una plaza menos i d’Amics de 
la Gran Vía, expressa l’interès en trobar solucions conjuntes entre tots els col·lectius afectats 
per al benefici comú. 
El gerent confirma que hi ha punts de trobada entre els diferents col·lectius implicats i que 
s’estaria molt a prop de trobar una solució conjunta en les properes reunions previstes. 
Pregunta. La Sra. Loli expressa el seu desacord en la planificació de les intervencions ja que 
considera que al carrer Pere IV no hi ha habitatges i s’han planificat parcs i jardins i al carrer 
Perú, que hi ha diferents escoles i habitatges, hagi augmentat la circulació del trànsit rodat. 
Planteja que l’estacionament es situï al carrer Pere IV on no hi ha habitatges i que al carrer 
Perú es planifiquin més espais enjardinats. 
Sobre la urbanització del carrer Pere IV, el gerent comparteix que els recorreguts en aquest 
vial són baixos encara que destaca que aquesta urbanització sorgeix d’una proposta inicial 
que es va compartir i treballar de manera participada en diferents consells de barri dels 
últims 15 anys. 
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Pregunta. El Sr. Julián Pérez manifesta que a tot el carrer Paraguai (des de Bac de Roda fins 
a rambla Prim) solament hi ha 2 aparcaments soterranis per a tots els vehicles d’aquesta 
zona. Pregunta on estacionarà el veïnat si es treuen places d’estacionament. Manifesta no 
estar en desacord amb les propostes de pacificació i enjardinament de la zona encara que no 
s’accepta la pèrdua de places d’estacionament. 
Pregunta. La Sra. Manuela, veïna del carrer Perú, agraeix a la representant de l’AFA Brasil 
que hagi manifestat la voluntat de la convivència conjunta entre les parts afectades encara 
que destaca i proposa que, com alternativa, l’escola Brasil té una altra porta d’entrada a la 
Gran Via de les Corts Catalanes i l’escola bressol Municipal Dolors Canals també té una 
entrada pel carrer Perú que si s’arranja el jardí adjacent es podria fer l’entrada per la plaça. 
Pregunta quina és la freqüència d’ús del carril bici del carrer Pere IV. 
El regidor informa que amb aquesta nova proposta s’estudiarà àmpliament la mobilitat de la 
zona, més enllà del carrer Perú. 
Proposa l’alternativa d’estacionament en alçada en els edificis d’oficines 
I pregunta quantes de les places d’estacionament assignades pel veïnat a la Gran Via de les 
Corts Catalanes per persones que no són del veïnat. 
Pregunta. El Sr. Rafael Gómez, veí del carrer Perú, considera que les voreres haurien de ser 
ampliades a tot el carrer Perú com al tram comprès entre Bac de Roda i Selva de Mar. 
Planteja que es puguin fer pàrquings soterrats a les places de la zona. Expressa la seva 
disconformitat de diferents actuacions futures en la zona. 
El regidor informa que el pàrquings soterrats que planteja caldria valorar si tècnicament són 
possibles i que la inversió que requeririen a 10 anys vista no resolen, de forma immediata, la 
situació actual. 
Pregunta. El Sr. Romero, de la plataforma Ni una plaza Menos, expressa el no interès de la 
plataforma en crear conflicte al barri. Reitera que la petició bàsica és que no es retirin places 
d’estacionament al barri. Informa que en l’últim consell Plenari del Districte es va votar 
positivament a una proposta de JPC per tal d’aturar aquest projecte. 
El regidor informa que la votació del Consell del Districte és important encara que, en aquest 
cas, no és definitiva si no compta amb el vot del govern. Com s’està treballant en la nova 
proposta, queda pendent la decisió del govern. 

3. Font ornamental de la plaça d'Espronceda. 
La consellera de barri dona la paraula al gerent del Districte destacant que aquest punt va 
sorgir en la comissió de seguiment a petició de les associacions de veïns i veïnes del barri. 
El gerent informa que en aquest mandat és prioritari l’arranjament de les tres fonts 
ornamentals del Districte. Respecte a la font ornamental de la plaça Espronceda, des de 
l’inici van haver-hi problemes amb la maquinària del bombeig de l’aigua que requerien un 
arranjament molt costós. Per tal de fer l’actuació en aquest mandat s’està a l’espera que els 
pressupostos es desbloquegin per tal de poder fer la inversió necessària. Informa que en el 
moment que es disposi dels recursos econòmics necessaris per a l’arranjament es presentarà 
el calendari en un futur consell de barri. 
Pregunta. La Sra. Montserrat Ros, de l’Assoc. de Veïnat Gran Via-Espronceda-Perú, informa 
que aquesta font ornamental està ocupada per una persona sense sostre fent-la servir com a 
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residència i aixopluc. Considera que l’ús de la font ornamental no és correcte i que caldria 
una alternativa d’allotjament per a la persona en qüestió. 
El regidor informa que la Guàrdia Urbana pren nota de la situació exposada. 
Pregunta. També manifesta que a la plaça Espronceda li manca il·luminació, especialment a 
la nit. 
El regidor comunica que s’estudiarà una alternativa a les actuals fonts lumíniques.  
Pregunta. Veïna que pregunta si no és qüestionable l’arranjament de la font ornamental 
estan en alerta per sequera. 
El regidor manifesta que no es farà una nova font ni es posarà en funcionament sinó que es 
farà l’arranjament de la infraestructura malmesa a demanda dels diferents agents del barri 
que ho han sol·licitat al llarg dels anys. Actualment no hi ha pressupost, tanmateix en el 
moment que se’n disposi es proposa dignificar tota aquesta zona del barri. 
Pregunta. Veí que manifesta que a la plaça Espronceda hi ha insuficiència d’il·luminació així 
com a tot el carrer Perú, i considera que la manca de poda dels arbres d’aquest carrer tapen 
els diferents fanals creant insuficiència lumínica i inseguretat ciutadana. 
El regidor manifesta que es revisarà. 

4. Transformació de l'av. Diagonal i pl. de les Glòries Catalanes. 
La consellera de barri dona la paraula al Sr. Josep Usach, director tècnic adjunt del 
Departament Tècnic d'Infraestructures de BIMSA, per a l’exposició d’aquest punt de l’ordre 
del dia i destaca que aquest punt també va sorgir en la comissió de seguiment a petició de 
les associacions de veïns i veïnes del barri. 
Seguint la presentació (vegeu l’annex 2), explica que s’informarà de l’ampliació del vestíbul 
de l’estació de metro Glòries de la L1, de la connexió del tramvia a l’av. Diagonal i del procés 
de transformació de la plaça de les Glòries Catalanes, així com dels terminis i les previsions. 
Pel que fa al tramvia, en un futur, es connectarà la plaça Francesc Macià amb la zona Besòs. 
Per tant s’interconnectarà el TRAMBAIX amb el TRAMBESOS. Actualment s’està a la Fase 2 
del projecte (zona ubicada entre la plaça Francesc Macià i el carrer Girona), a mig termini, 
s’estan estudiant les obres prèvies que calen dur-se a terme per tal de facilitar la connexió. 
Informa que s’ampliaran el número de parades a Sicília i a Verdaguer. Informa que aquests 
tramvies són innovadors ja que no disposaran de pals per a catenària sinó que s’electrificarà 
per un tercer carril i solament funcionaran si hi ha contacte dels tramvies. És absolutament 
segur per als vianants. Els actuals tramvies són compatibles i funcionaran amb normalitat 
tant per sistema de catenària com en aquesta innovadora entrada d’energia. 
Pel que fa al Districte de Sant Martí, estan previstes unes obres entre la plaça de les Glòries 
Catalanes i el carrer Girona amb la transformació de l’avinguda Diagonal per a la implantació 
de les vies del tramvia. És un projecte compartit entre l’Ajuntament de Barcelona i l’Autoritat 
del Transport Metropolità (ATM). 
Pel que fa a l’entorn de la plaça de les Glòries Catalanes, ha sofert una transformació molt 
important amb la intervenció de moltes obres a la vegada. Les actuacions fetes i en previsió 
la urbanització del parc, la urbanització pròpia del tramvia, l’ampliació del vestíbul de la L1 
metro Glòries, la construcció de l’edifici per a l’Institut de l’Habitatge i la urbanització de la 
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Gran Via de les Corts Catalanes. Al gener es començarà l’obra a la Gran Via de les Corts 
Catalanes a la banda muntanya. Pel que fa a terminis: 
• la urbanització del tramvia a la part de l’avinguda Diagonal quedarà pràcticament 

finalitzada entre gener i febrer del 2024. 
• la urbanització del tramvia a la plaça de les Glòries Catalanes finalitzarà al juny del 2024. 
• a l’estiu del 2024 es faran proves de funcionament per als nous tramvies i es preveu que 

estiguin en funcionament a la tardor del 2024. 
• el nou intercanviador del tramvia a Glòries es preveu que estigui en funcionament al 

febrer-març del 2024. 
• pel que fa als parcs, les obres estaran finalitzades a l’estiu del 2024. 
• la urbanització de la Gran Via de les Corts Catalanes, costat muntanya, començaran al 

gener del 2024 i es preveu una durada de 12 mesos. 
Pel que fa a l’ampliació del vestíbul de l’estació de metro Glòries de la L1, s’està treballant en 
una entrada més accessible i ample respecte a l’actual. Aquest gran vestíbul interconnectarà 
amb el Museu del Disseny i es mourà el bar. Les obres del vestíbul han començat a l’octubre 
i tindran una durada d’uns 7 mesos. Destacar que aquest projecte és en col·laboració entre 
administracions. 
Respecte a les obres previstes a la Gran Via de les Corts Catalanes costat mar, el Sr. Josep 
Usach manifesta que el projecte s’està desenvolupant. 
Pregunta. Un veí pregunta respecte a les línies T5 i T6 del TramBesòs que actualment 
circulen per la Gran Via de les Corts Catalanes, i vol saber per on giraran quan finalitzi l’obra. 
També pregunta quin serà el recorregut de les línies d’autobusos: H12, Nocturn... 
El Sr. Usach respon que a partir de la plaça de les Glòries es mantindran els recorreguts 
actuals del tramvia, i que els autobusos aniran per Gran Via de les Corts Catalanes, baixaran 
pel carrer Casp i passaran just pel davant del DHub. 
Pregunta. Un veí que pregunta si un cop acabades les obres les línies d’autobusos desviades 
per aquest motiu tornaran a passar per la Gran Via de les Corts Catalanes. 
El Sr. Usach destaca que per on passaran definitivament les línies d’autobusos és 
competència del departament de Mobilitat. 
Pregunta. El Sr. Eduard Milan pregunta on s’interconnectaran les línies del tramvia T4, T5 i 
T6 amb la futura avinguda Diagonal, i també demana quin sistema d’electrificació és més 
segur. 
El Sr. Usach respon que s’interconnectaran a Verdaguer encara que en un futur està previst 
que arribi fins a l’avinguda Diagonal sense canviar de tramvia. Pel que fa a l’electrificació, 
indica que el sistema de pantògraf per terra és més segur que la catenària, ja que funciona 
amb un sistema de contacte a diferència de la catenària, que sempre està electrificada. 
Pregunta. Una veïna del carrer Llacuna / Diagonal manifesta que des que s’han fet les obres 
a la Gran Via de les Corts Catalanes el veïnat que vol anar al centre de la ciutat amb cotxe 
ha de donar una volta molt gran i pregunta si aquest recorregut és definitiu. 
El gerent respon que en aquests moments no disposa d’aquesta informació ja que és un 
projecte en desenvolupament. És un dels punts complexes de mobilitat a la ciutat. A priori 
s’està intentant que a la ciutat de Barcelona no hi hagi carrers amb doble sentit. 
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5. Temes pendents del darrer Consell de Barri. 
La consellera de barri explica que en aquest punt es tractaran temes que havien quedat 
pendents de resposta en el darrer Consell de Barri i dona la paraula al gerent del Districte. 
a) el Sr. Manel Pascual, de l’ACS Bac de Roda, va demanar els informes sobre l’actuació 
d’impregnació del fibrociment a les naus que està als voltants de l’escola Fluvià. 
El gerent informa que els informes sobre el seguiment de l’actuació es fan cada 4 mesos. Els 
últims s’han fet arribar a l’escola Fluvià i a l’ACS Bac de Roda, fa unes setmanes. S’han 
passat els informes de gener i maig. Tant aviat es disposi dels nous informes, emesos per la 
Junta de Compensació, es tornaran a reenviar. 
b) el Sr. Eduard Milán i Garcia va demanar de saber en quin estat estan les adequacions del 
pla d’Emergència de Ca l’Isidret i disposar-ne d’una còpia. 
El gerent informa que els plans d’emergència estan en regla. En aquest cas fa una 
rectificació informant que el casal Ca l’Isidret és de gestió cívica a càrrec de la Taula Eix Pere 
IV. Quan l’equipament està en cessió, és a l’entitat gestora a qui li correspon fer el pla 
d’emergència. Això és així ja que el pla d’emergència s’ha d’adequar al nombre de persones 
treballadores i els riscos que poden suposar el funcionament de l’equipament. Informa que el 
Districte s’ha posat en contacte amb l’entitat esmentada i que aquests estan acabant de 
concretar-lo. Per a la còpia del pla d’emergència, el gerent sol·licita el demani a l’entitat 
gestora. 
c) el Sr. Eduard Milán va demanar la reposició de la parada i marquesina dels autobusos 136 
i V31 a la rambla Prim 123. 
El gerent informa que en el darrer consell de barri de la Verneda i la Pau, la Direcció de 
Mobilitat i l’ATM va plantejar que s’està pensant en uns canvis importants en la mobilitat del 
136 i del V31. De la V31, donat que els dos extrems de la línia estan sent poc utilitzats, es 
preveu que es reduiran i es farà que la línia sigui més vertical. La 136 és la més utilitzada als 
barris de la Verneda i del Besòs i el Maresme per anar a l’Hospital del Mar. Per tant, se 
n’incrementarà la freqüència així com l’ajust dels punts de les parades. La Direcció de 
Mobilitat va informar que es faria una reunió amb les entitats i associacions de veïnat 
d’aquest entorn per tal de fer les concrecions. El gerent informa que aquesta reunió serà a 
finals de desembre o el gener del 2024. 
d) el Sr. Eduard Milán va demanar que s’ubiqui una àrea d’esbarjo de gossos entre Gran Via i 
Prim, ja que actualment en aquesta ubicació se n’està fent aquest ús sense les suficients 
condicions de salubritat. L’única Àrea d’Esbarjo de Gossos al barri és al parc del Centre del 
Poblenou. 
El gerent informa que és una qüestió de dotació pressupostària. 

6. Torn obert de paraules 
La consellera de barri dóna pas a aquest últim punt de l’ordre del dia 
Pregunta. El Sr. Eduard Milán i Garcia vol saber si ja estan habilitades les zones ZUC i quines 
característiques tenen. També exposa que en la cruïlla del carrer Maresme amb el carrer 
Pere IV a finals de desembre havien de començar les obres de pacificació i remodelació 
definides mitjançant un procés participatiu amb el veïnat, pregunta quan s’executaran. 
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El gerent respon que aquesta actuació es va plantejar pràcticament en l’últim any de 
l’anterior mandat. En l’actualitat, el govern ho contempla com a tema prioritari encara que 
s’està a l’espera de l’aprovació pressupostària. 
Pregunta. El Sr. Millan proposa que es contempli la instal·lació d’una estació meteorològica i 
mediambiental amb interès general, formatiu i didàctic a l’alçada del carrer Paraguai, 24. 
El gerent respon que l’única experiència amb aquestes estacions meteorològiques al Districte 
van ser les col·locades al costat de l’escola Casas amb una experiència final enriquidora per 
l’aportació de dades d’interès. N’hi ha escasses estacions meteorològiques a la ciutat de 
Barcelona i adequar-les als barris és complicat. Proposa que en algun consell de barri 
convidar a l’Agència de Salut Pública per tal que puguin fer una presentació de les dades que 
es recullen i de la seva interpretació. 
Pregunta. El Sr. Albert Collado Dalmau manifesta que a la illa compresa pels carrers Bilbao, 
Bac de Roda, Perú i Provençals hi ha la previsió de 3 espais municipals. Un a la plaça Bilbao, 
els altres a Perú i a Bolívia. Pregunta si es coneixen els terminis d’execució i el pla d’usos 
d’aquesta illa. 
El gerent informa que la plaça que anomena plaça Bilbao encara no té nom i el regidor pren 
nota per a fer la consulta. 
Es tanca el Consell de Barri a les 19.30 h. 

Vanessa Garcia 
Secretaria del Consell de Barri de Provençals del Poblenou 
Barcelona, 12 de gener de 2024 
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